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СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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• Каб атрымліваць кожны нумар га-
зеты «Світанак» паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

• Рэдакцыя « Світанка »  змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў вы-
дання. Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэлефануйце ў 
рэдакцыю.

•  Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абароне права 
і пошуку бясплатных юрыстаў. Звяр-
тайцеся на адрас газеты «Світанак».

• Рэдакцыя запрашае да 
супрацоўніцтва неабыякавых грамад-
зян. Вашы навіны, паведамленні – на-
шая падзяка. Словам, сувенірам.

Палітычная Паталогія

Др у г о г а 
красавіка для 
старшыні ра-

ённага камітэта В. А. 
Падляшчука наладзілі 
“прамую лінію” з 
насельніцтвам нашага 
раёна. Дзве гадзіны Валь-
дэмар Антонавіч вёў пры-
ём грамадзян па тэлефо-
не. Пытанні паступалі  
розныя, ад  грамадскіх 
да асабістых дробязных.  
Жыхаркі г. п. Шуміліна 
з вуліцы Прамысловай 
і вуліцы Луначарска-
га паведамілі кіраўніку 
раёна аб затапленні іх 
сядзібы. У сувязі з гэ-
тым на месца тэрмінова 
выехалі работнікі УП 
ЖКГ.  Не ўдалося са-
мастойна падоўжыць 
сваю справу  Н. В. 
Маліноўскай з вёскі Кар-
дон. Прадпрымальніца 
займалася зборам ляс-
ных ягад, зараз калектыў 
налічвае дванаццаць 
чалавек. Банк не выдаў 
крэдыт, таму жанчына 

была вымушана звяр-
нуцца за дапамогай да 
старшыні адміністрацыі 
райвыканкама. Пытан-
не няпростае, – аддзел 
эканомікі райвыкан-
кама больш дасканала 
вывучыць усе дэталі па 
атрыманню крэдыту. Ня-
мала нараканняў было 
ад жыхароў райцэнтра 
на работу камунальнікаў 
і будаўнікоў. Так, скаргі 
ад людзей у адрас гэ-
тых работнікаў харак-
тэрныя для нашага 
мястэчка: шмат дзе не 
завершылі работы да 
канца, усё раскапалі, 
ямы не засыпалі і з’ехалі. 
Да прыкладу, па вуліцы 
Кірава, дзе пражывае 
грамадзянін С. М. Іваноў, 
работнікі камунгаса 
рамантавалі зімой ка-
лонку. Дарогу раскапалі, 
а закапаць забыліся. Ця-
пер там можна прайсці 
ў гумавых ботах. У 
мікрараёне СШ № 2 – не-
засыпаныя ямы пасля 

рамонту каналізацыі, 
разбітую дарогу пасля 
сябе пакінулі работнікі 
райгазу ў Башнях. Былі 
выслуханы і асабістыя 
пытанні грамадзян . 
Хтосьці не знайшоў рабо-
ту ў Шуміліне, у кагосьці 
няма гарачай вады, 
камусьці не змайстравалі 
прыступкі на ганак. 
Нічога не зробіш, трэба 
ўлічваць усе меркаванні 
людзей, тым больш, што 
яны выбаршчыкі і ма-
юць права па ўласнаму 
жаданню ацаніць ра-
боту кіраўніцтва раёна. 
Шкада толькі, што народ 
пазбавілі права выбіраць 
сабе прадстаўнікоў 
выканаўчай улады. Ня-
дрэнна было б, каб кожны 
выбаршчык 25 сакавіка 
трымаў у руках бюле-
тэнь на кіраўніка раёна. 
Але для гэтага патрэбен 
больш цывілізаваны 
кіраўнік дзяржавы.

я. Вайтовіч.

У РБ—выбары, у Кіргістане—рэвалюцыя, у 
Польшчы—трагедыя. 

РБ і Кіргістану яшчэ доўга дыбаць да таго 
ўзроўню дэмакратыі  ды палітычнай куль-
туры, якія пануюць у Польшчы. Трагедыя на 
Смаленшчыне аб’яднала палякаў, паказала 
найвялікі патэнцыял нацыянальнай еднасці і 
сілы духу.

Польскі ўрадавы самалёт Тую-154 разбіўся 
10 красавіка пад Смаленскам. На борце лай-
нера знаходзіліся прэзідэнт Польшчы Лех 
Качыньскі  з жонкай і шэраг вышэйшых служ-
бовых асоб краіны. Усяго - 97 чалавек. Не 
выжыў ніхто.

Усе яны накіроўваліся ў Катынь, дзе павінны 
былі наведаць мерапрыемствы ў памяць аб 
масавых растрэлах польскіх афіцэраў.

Абавязкі прэзідэнта Польшча часова выкон-
вае маршал Сойма Браніславаў Камароўскі. 
Паводле польскай Канстытуцыі, выбары но-
вага кіраўніка дзяржавы павінны адбыцца на 
працягу двух месяцаў пасля згубы прэзідэнта.

Выказваюцца розныя меркаванні з наго-
ды катастрофы. Трагічная смерць прэзідэнта 
Польшчы завастрыла ўвагу на катынь-
скай бойні 70-летняй даўніны , піша ў The 
Washington Times Януш Бугайскі .

Па яго меркаванні, «у расійскіх афіцыйных 
заявах і падручніках СССР па-ранейшаму 
адлюстроўваецца ахвярай і перамож-
цам, а не саўдзельнікам змовы з Гітлерам, 
саўдзельнікам, які ўварваўся ў Польшчу ў 
верасні 1939-га, забіў дзясяткі тысяч грамад-
зян Польшчы і больш мільёна дэпартаваў у 
Сібір, у ссылку». 

«Пуцін зрабіў стаўку на тое, што польскае 
кіраўніцтва наўзамен на яго мінімальнае 

прызнанне факту падзей у Катыні наведае 
цырымоніі і тым самым надасць пэўнасць ска-
жонай версіі гісторыі, якую прапаноўвае Ма-
сква», - лічыць аўтар. 

Ён рэкамендуе расійскім лідэрам дзеля 
сапраўднага прымірэння з Польшчай публічна 
прызнаць катыньскую бойню вайскоўцам зла-
чынствам супраць Польшчы, рассакрэціць усе 
расійскія архівы, датычныя гэтай падзеі, а так-
сама распавесці ўсю праўду аб Сталіне і ролі 
СССР у Другой сусветнай вайне. 

У Беларусі ж праўда пра злачын-
ствы Сталінізму ды пра сённяшнія рэаліі 
захоўваюцца яшчэ мацней, чым у Расеі. Улада 
не прызнае ні Курапатаў, ні іншых месцаў ма-
савых рэпрэсій. Ніхто з сённяшніх прарабаў 
і праектантаў сучаснае мадэлі дзяржаўнага 
існавання нават валошкі не паклаў на магілы 
бязвінна забітых.

Парваць з саўковым мінулым тутэйшаму 
жыхарству не па сілах. Жахліва будзе, калі ў 
святочных калонах ветэранаў на 9 траўня ў 
Мінску ці Маскве пройдзе хто-небудзь з тых, 
хто быў датычны да катыньскай ці курапацкай 
бойні. 

Я, на жаль, перакананы, што тутэйшы на-
род 25 красавіка прагаласуе як раз за такое 
развіццё сюжэта. Сённяшняя ўлада нічаму 
так і не навучылася за паўтары дзесяцігоддзя 
паразітавання на савецкіх палітычных прын-
цыпах. Час сыходзіць, мы патанаем у застоі і 
прымітывізме,падпараткоўваючыся хімерам 
савецкага мінулага, усё больш адстаючы ад 
нармальнага чалавечага жыцця, калі народ 
сам з’яўляецца найактыўнейшым суб’естам 
сацыяльна-палітычнага жыцця краіны.

ян Сведка.

Працаваць на карысць 
канкрэтнага чалавека

ПаМЯтка 
выБарШчыкУ

Дэпутат мясцовых Саветаў 
можа наступнае:

- прымаць план сацыяльна-
эканамічнага развіцця, бюджэт і 
ўносіць свае прапановы;

- зацвярджаць мясцовыя 
падаткі і зборы: можа, напры-
клад, прапанаваць падатковыя 
льготы;

- зацвярджаць парадак рапа-
раджэння камунальнай уласнас-
цю;

- прызначаць мясцовыя рэ-
ферэндумы ( праўда, у Беларусі 
пакуль ні аднаго не было);

- слухаць справаздачу вы-
канкама аб зробленай рабоце і 
планах на будучыню, каб быць у 
курсе і расказаць выбаршчыкам. 
(У ідэале ён павінен пачуць ад іх 
заўвагі і прапановы і “злучыць” 
грамадзян і мясцовую ўладу.);

- уваходзіць у камісію, якая 
прымае дамы да абагравальнага 
сезона;

- называць вуліцы, скверы, 
паркі (можа прапанаваць перай-
менаваць старыя);

- прадстаўляць чалавека ў 
судзе разам з адвакатам.

Аднак, як хутка 
высветлілася, застарэлая хва-
роба савецкай бюракратыі – 
страх за бестурботнае жыццё 
ва ўтульных кабінетах – сёлет-
няй вясною толькі абвостры-
лася. Цяперашнія ўлады не 
ўлічылі прапановы дэмакра-
тычных партый па змяненні 
Выбарчага кодэксу Рэспублікі 
Беларусь абмежаваліся хіба 
што чыста дэкаратыўнымі 
папраўкамі. Бадай што, самым 
значным новаўвядзеннем 
было тое, што ўпершыню ад-
менены гэтак званы парог яўкі 
выбаршчыкаў. Датэрміновае 
галасаванне не адмянілі, а гэта 
дае вялікія магчымасці для 
фальсіфікацыі вынікаў гала-
савання. Першыя крокі ўлады 
па арганізацыі выбараў про-
ста ўражваюць сваёй нахаб-
насцю. У склад кіраўніцтва вы-
барчых камісій адміністрацыя 
прадпрыемстваў і арганізацый 
нашага раёна прызначыла 
чыноўнікаў і  начальнікаў. А 
тыя ў сваю чаргу павылучылі 
сваіх падначаленых па 
службе. З кандыдатамі ў дэ-
путаты сітуацыя тыповая. 
Як і ў савецкія часы, адбы-
лося безальтэрнатыўнае 
вылучэнне кіраўнікоў на-
шага раёна, якія займаюць 
ключавыя пасты. Да прыкла-

ду, у Шумілінскі раённы Савет 
дэпутатаў 26 склікання былі 
зарэгістраваны 35 кандыдатаў 
па ўсіх 35 выбарчых акругах. 
12 з іх з’яўляюцца дырэктарамі 
дзяржаўных прадпрыемстваў 
і арганізацый, два намеснікі 
дырэктара, чатыры начальнікі 
і адзін намеснік начальніка, 
адна загадчыца дзіцячага 
сада, тры старшыні калгасаў. 
Для прыстойнасці начальніцкі 
корпус цяжкавагавікоў крыху 
“разбавілі” кандыдатамі ад 
народа: уключылі ў агульны 
спіс  аднаго фрэзероўшчыка з 
Обалі і вядомага камбайнера-
тысячніка  Сяргея Гоманава. 
Узначаліла кагорту будучых 
дэпутатаў  нязменная стар-
шыня Шумілінскага раённа-
га Савета дэпутатаў Ірына 
Мікалаеўна Новікава. Не 
падлягае сумневу, што на 
сесіі Новікава  зноў будзе ад-
нагалосна “абрана” спікерам 
раённага міні-парламента. 
Пры гэтым на фоне сціплых 
заробкаў жыхароў раёна ( 
сярэдняя зарплата 660415 
рублёў) ўнушальнымі выгля-
даюць даходы праўладных 
кандыдатаў. Найбольш высокі 
з іх мае Філіпаў В. Л. , дырэк-
тар Шумілінскага камуналь-
нага ўнітарнага прадпрыем-
ства меліярацыйных сістэм, 

сума даходу – 44639067 
рублёў. Другое месца займае 
Новікава І. М., старшыня ра-
ённага Савета дэпутатаў сума 
даходу –34978775 рублёў – 
крыху менш тысячы даляраў 
у месяц, на трэцяе выйшаў 
Бурэнь В. Р., які зарабляе 
32168630 рублёў у год. Да 
таго ж на безальтэрнатыўных 
акругах балатуюцца кандыда-
ты, якія не маюць палітычных 
поглядаў. Усе яны – беспар-
тыйныя, ніхто не уступіў на-
ват у прауладнае грамадскае 
аб’яднанне “Белая Русь”.  

Самі выбаршчыкі ўжо не 
праяўляюць да гэтага фарсу 
ніякай цікавасці. Пераваж-
ная большасць з іх не ведае 
ні кандыдатаў, ні дэпутатаў, 
якія ўжо адседзелі ў рай-
савеце чарговы тэрмін. Бо 
сапраўдныя выбары  - гэта 
спаборніцтва розных пра-
грам развіцця грамадства, 
прапануемых палітычнымі 
партыямі. Пра якое тут 
развіццё можна казаць, калі 
чыноўнікі абіраюць самі 
сябе? А “кішэнны” райсавет 
патрэбны кіраўнікам райвы-
канкама ўсяго толькі для таго, 
каб лягчэй было задаволіць 
асабістыя амбіцыі. 

Алесь Шумскі.

ненарОДнае вылУчэнне
яшчэ задоўга да выбарнай кампаніі ў мясцовыя Саветы дэпутатаў з’явілася напру-

жанне вакол гэтай падзеі. Перадусім пад Еўропы улады абяцалі змяніць Выбарчы ко-
дэкс Рэспублікі Беларусь. арбітрам паміж уладай і апазіцыяй па-ранейшаму выступае 
арганізацыя па Бяспецы і Супрацоўніцтву ў Еўропе. 

25 красавіка жыхары Шумілінскага, як і бальшыня тутэйшага жыхарства пойдуць на 
выбарчыя ўчасткі, каб абраць дэпутатаў мясцовых саветаў. Выбары, як і задумана, прой-
дуць на безальтэрнатыўнай аснове, што само па сабе інакш як палітычнай паталогіяй не 
назавеш. такога выбарчага маразму ў Еўропе ўжо і не пабачыш. так, што з гэткае нагоды 
можна было б з цывілізаванага свету вазіць за грошы цікаўных паглядзець на народ, які 
са сваёй волі дайшоў да такога вынаходніцтва, калі вынікі выбараў вядомыя задоўга да 
іх завяршэння.



№5, КРаСаВіК 2010 гоДа 2 стар.

Даўно наспела неабходнасць падзяліцца 
з нашымі месцічамі сваім досведам.  З 
1990 года браў актыўны ўдзел у выбарчых 
кампаніях у якасці зборшчыка подпісаў, 
грамадскага назіральніка і даверанай асо-
бы кандыдатаў у дэпутаты. Мяркую, што 
пакуль ва ўладзе Аляксандр Лукашэнка, 
дэмакратычных выбараў на Беларусі не 
будзе. Асноўная прычына – адсутнасть 
заканадаўчай базы. Па гэтаму Выбарчаму 
кодэксу, распрацаванаму служкамі рэжы-
му, у прадстаўнікой палітычных партый 
няма ніводнага шанса патрапіць ў саветы 
або парламент. Па-першае, жорстка аб-
межаваны фінанасавыя магчымасці: кан-
дыдат у мясцовыя Саветы дэпутатаў не 
мае права на асабістыя грашовыя фонды. 
Тое, што дае дзяржава, не хопіць нават на 
ўлёткі з праграмай на невялікі пасёлак. 
Пяціхвілінны выступ на радыё выглядае 
проста несур’ёзна. Па-другое, падчас збору 
подпісаў чыноўнікі запалохваюць людзей, 
каб тыя не падпісваліся за апазіцыйнага 
кандыдата. З кожным годам збіраць 
подпісы становіцца ўсё цяжэй.  І трэцяе, са-
мае галоўнае: усе праўладныя кандыдаты 
вылучаны адміністрацыямі прадпремстваў 
і арганізацый у прымусовым парадку. Яны 
працуюць там, дзе кіраўніцтва іх вылучае 
па загаду вертыкалі цяперашняй улады. 

Вось тыповае прызнанне сельскага дэпу-
тата з 20 гадовым стажам: “Депутат – это не 
работа. Это общественная нагрузка, кото-
рую мы выполняем после трудового дня 
по основной профессии. И для того, чтобы 
помогать людям, мы жертвуем своим лич-
ным временем. И когда мы видим резуль-
таты своего труда, мы испытываем только 
моральное удовлетворение”. Як бачна, гэта 
“общественная нагрузка” ператварылася ў 
пустую фармальнасць, якая цягнецца яшчэ 
з савецкіх часоў. Рабочыя або служачыя, 
прызначаныя чыноўнікамі ў дэпутаты, да 
тае пары даволі цьмяна ўяўляюць, што та-
кое праца дэпутата наогул. На практыцы 
атрымліваецца , што выбаршчыкі не веда-
юць сваіх дэпутатаў, а дэпутаты ніводнага 
разу не бачылі сваіх выбаршчыкаў. Ды ім 
гэта і не патрэбна, таму што абрыдла, таму 
што заставілі зверху.  Наўпрост не хапае 
мужнасці выціснуць з сябе кароткае “не”. 
Тое ж самае і з камісіямі, і з выбаршчыкамі. 
Па ўласнай ініцыятыве ў камісію ідуць 
лічаныя адзінкі. Ну а працоўныя калек-
тывы апрацоўваюць штатныя ідэолагі – 
намеснікі розных начальнікаў. На рабоце 
сказалі як трэба, і людзі пайшлі “галасіць”. На 
мой погляд, галоўныя рычагі прымусовага 
ўздзеяння на свабоднае волевыяўленне 
выбаршчыкаў якраз у артыкуле 35 (а6) 

Выбарчага кодэксу РБ “…прадстаўнікі 
у склад тэрытарыяльных, акруговых і 
ўчастковых камісій могуць быць вылуча-
ны ад працоўных калектываў… “і г. д. Гэты 
артыкул безнадзейна састарэў. Свабод-
ная палітычная дзейнасць падмяняецца 
палітыканствам далёкіх ад палітыкі люд-
зей, а члены камісій робяцца марыянеткамі 
ўладу трымаючых. Пры такім уціску людзі 
ніколі не зробяць самастойны выбар, а бу-
дуць залежаць ад чужой волі. Для таго каб 
зліквідаваць колькасць фальсіфікацый, 
трэба ўнесці ў Выбарчы кодэкс РБ наступ-
ныя змены: 

1. Адмяніць датэрміновае галаса-
ванне.

2. Вылучаць і ўключаць у с клад 
камісій прадстаўнікоў, як дзяржаўных так і 
апазіцыйных, палітычных партыяў  на па-
рытэтных умовах.

3. Галасаванне па месцы жыхарства 
праводзіць толькі па пісьмовых заявах 
грамадзянаў.

4. Унесці ў кодэкс артыкул на пра-
ва праз суд скасоўваць вынікі выбараў і 
прызначаць новыя.

5. Назіральнікам мець магчымасць 
бачыць падлік галасоў і пры неабходнасці 
мець магчымасць пералічыць галасы.

Уладзімір амбросаў.

СЬВIТАНАК

Існуе тэзіс, што мясцо-
вая ўлада, вобразна ка-
жучы, трымаецца на двух 
кітах – гэта кадры і бюджэт. 
Тры гады прайшло пасля 
падпісання Указа № 21 “ Аб 
павышэнні ролі органаў 
мясцовага самакіравання ў 
рашэнні пытанняў жыццеза-
бяспячэння насельніцтва”. 
Указам было вызнача-
на шаснаццаць крыніц 
папаўнення пярвічных 
бюджэтаў (пачынаючы ад 
падаткаў на нерухомасць і 
зямлю і заканчваючы збо-
рам з нарыхтоўшчыкаў 
с е л ь с к а г а с п а д а р ч а ў 
прадукцыі. Аднак, насупе-
рак чаканням прадстаўнікоў 
пярвічнага ўзроўню ўлады, 
у названы пералік не 
ўвайшоў падаходны пада-
так з фізічных асобаў, якія 
працуюць на тэрыторыі 
сельсавета. Гэты пада-
так цалкам адпраўляўся 
на раённы ўзровень. 

А пярвічнаму бюджэту 
выдзяляліся датацыі – для 
рэгулявання сацыяльна-
эканамічнага развіцця 
мясцовасці. Такое 
становішча рэчаў, магчы-
ма , не зусім задаволіла 
рэгіёны. Але ўказу выму-
шаны былі падпарадка-
вацца ўсе рэгіёны, акрамя 
Віцебшчыны. Для раёнаў 
Віцебскай вобласці зрабілі 
выключэнне. Тут ужо тры 
гады падатак з фізічных 
асобаў з’яўляецца ад-
ной з асноўных крыніц 
папаўнення сельсавецкіх 
бюджэтаў. А як дзейнічае 
гэты ўказ на практыцы ў 
Шумілінскім  раёне?  Той 
факт, што мясцовай улад-
зе дазволілі ўтрымліваць 
адлічэнні такого кштал-
ту, безумоўна ўзвышае 
яе ролю ў мясцовым 
самакіраванні. Звыш таго, 
фінансавая ўплывовасць 
змяняе і кадравую палітыку. 

Цяперашні кадравы 
склад старшыняў сельскіх 
Саветаў Шумілінскага раё-
на 25 склікання быў сфар-
маваны менавіта з улікам 
патрабавання новага ўказа 
і на падставе яго пала-
жэння. Сёння на ўзроўні 
старшыні райвыканкама 
з удзелам яго намеснікаў і 
членаў выканкама абавяз-
кова праводзіцца ( у форме 
гутаркі ) ўзгадненне канды-
датуры на пасаду старшыні 
сельскага Савета. А кан-
дыдатуру для ўзгаднення 
прадстаўляе старшыня ра-
ённага савета дэпутатаў  І. 
М. Новікава. Прынамсі, свой 
кадравы рэестр кандыда-
тур на пасаду старшыні 
сельвыканкама цяпер мае 
і кіраўнік раёна В. А. Пад-
ляшчук. Пасада сакратара 
сельсавета гэтаксама ў іх 
кампетэнцыі. Прасцей кажу-
чы, Падляшчук з Новікавай 
камандуюць парадам ка-

горты сельсаветчыкаў. Але 
здаецца,  гэтага мала. На-
прыклад, прэміраванне 
кіраўнікоў бюджэтнай 
сферы ўзгадняецца з 
кіраўніком сельсавета, яко-
га прызначае кіраўнік раё-
на. У гэтае аўтакратычнае  
павуцінне патрапілі і ды-
рэктары школ: пытанне аб 
прэміі ці яе пазбаўленні, 
або прызначэнні ды-
рэктара ўзгадняюць з 
кіраўніком пярвічнай ула-
ды. Адміністрацыйную 
схему выстраілі такім чы-
нам, кіраўнік пярвічнай 
улады стаў не інакш, як 
проста ніжэйшым звяном 
прэзідэнцкай вертыкалі. 
Але ва усім ёсць і  свае 
плюсы. Пасля таго, як  у 
Шумілінскім раёне сталі 
пакідаць у бюджэтах 
пярвічнага ўзроўню грошы 
ад падаходнага падатку з 
фізічных асобаў, даходная 
частка бюджэту ўзрасла да 

70% ( раней складала ўсяго 
10%). Значна скараціўся 
ўзровень датацый (хоць 
датацыі, безумоўна, 
існуюць). Найбольш уд-
зельную вагу ў структуры 
пярвічных бюджэтаў зараз 
займае падаходны падатак 
з фізічных асобаў. Базай 
для налічэння з’яўляюцца 
ўстановы адукацыі, аховы 
здароўя, культуры, сель-
гаспрадпрыемствы, раз-
мешчаныя на тэрыторыі 
сельсаветаў. За кошт гэтага 
сельсаветы падняліся: за 
тры гады ў нашым раёне 
было затрачана толькі на 
рамонт адміністрацыйных 
будынкаў сельвыканкамаў 
амаль 580 мільёнаў рублёў. 
Набылі аўтамабілі, кампу-
тары, іншае абсталяванне. 
Выходзіць так, што сельса-
веты ад гэтага “эксперымен-
ту” выйгралі. А галоўнае, 
у кіраўнікоў сельсаветаў 
ёсть стымул для работы па 

развіццю сваёй падведа-
маснай тэрыторыі. Праўда, 
і працаваць стала цяжэй. 
Калі раней без праблем 
ішлі датацыі, то сельсаве-
там можна было кіраваць, 
не выходзячы з кабінета. 
Разам з тым не трэба за-
бываць, што раён працуе 
ва ўмовах фінансавага 
крызісу. Пры чым 
падаткаплацельшчыкаў 
ніхто не пытае, колькі гро-
шай ён завінаваціўся ў мяс-
цовы бюджэт. Аўтаматычна 
вылічваюць адпаведную 
суму згодна з пастановамі 
чыноўнікаў.  Зразумела, што 
простаму люду ад новай 
сістэмы фарміравання бюд-
жэту пакуль што карысці 
нямнога. Аднак на гэтак 
званых сходах грамадзян 
незадаволеных галасоў не 
было чуваць.

алесь Прыбярэжны.

Ці ПатРэБны СЕльСаВЕтУ ДатаЦыі?

Уважаемые избиратели, одно-
сельчане и земляки! К Вам об-
ращается кандидат в депутаты 
Добейского сельского Совета де-
путатов по Амбросовичскому из-
бирательному округу № 8 Алек-
сандр Михайлович Щемлёв. 

В первую очередь позвольте 
мне выразить особую благодар-
ность тем людям, которые про-
явили гражданскую сознатель-
ность и поставили свои подписи 
для регистрации моей кандидату-
ры. Добрые дела не забываются. 
Уверен в том, что люди понимают 
необходимость выбора именно 
такого депутата, который выдви-
гается непосредственно от жите-
лей улиц Зелёная, Кооператив-
ная и Лесная. Многие помнят, как 
в зимний сезон местные власти 
бросили людей на самовыжива-
ние без центрального отопления. 
И если бы группа активных граж-
дан сама не проявила инициати-
ву, и не дошла бы до самых вы-

соких столичных инстанций, то 
проблему газификации двухэтаж-
ных домов местная власть не ре-
шила. Поэтому для нашего округа 
нужен депутат, который не зави-
сит от местной администрации, 
имеет опыт письменного обра-
щения к чиновникам, свободное 
время для того, чтобы ходить по 
многочисленным кабинетам и 
добиваться справедливости. 

Ведь впереди у нас с Вами на 
повестке дня новые задачи. Капи-
тальный ремонт домов не произ-
водился. Вместо этого районное 
жилищно-коммунальное хозяй-
ство ограничилось косметиче-
ским ремонтом: залатали крыши, 
подкрасили двери и балконы. 
Впереди нас ожидают немалые 
хлопоты по ремонту прогнившей 
канализации, истлевшей элек-
тропроводки и проржавелого 
водопровода. Нужно не сидеть, 
пока власти соизволят обратить 
внимание на наши нужды, а про-

являть инициативу снизу. 
Мы имеем право по всем за-

конам  на достойные условия 
проживания!А время тех депу-
татов, которых назначает их на-
чальство на работе, заставляя 
выдвигаться от трудовых кол-
лективов, давно прошло. Такие 
“назначенцы”  связаны жёстким 
трудовым контрактом. На сессии 
они даже не посмеют открыть 
рот, опасаясь потерять работу 
по месту жительства. Беспокой-
ство за личное благополучие не 
позволит им защищать интере-
сы всего общества, то есть нас 
с Вами. Сама жизнь это неодно-
кратно доказала. 

Депутат сельсовета – это сво-
еобразный посредник между 
народом и властью. Он должен 
следить за работой сельсовета и 
сообщать об этом своим избира-
телям. В идеале депутат должен 
быть обязан принимать от изби-
рателей замечания и предложе-

ния и подавать их для рассмо-
трения в органы исполнительной 
власти. Улучшение жизненных 
условий зависит только от нас с 
Вами. А вместе  мы - сила! 

Сейчас выборы находятся под 
жёстким контролем начальства 
и могут быть фальсифицирова-
ны. Для этого чиновники приду-
мали так называемое досрочное 
голосование, когда урна стоит 
целую неделю и днём и ночью в 
их распоряжении, и голосование 
на дому для пенсионеров. Не по-
падитесь на эту удочку. Выборы 
должны проходить  под контро-
лем народа! Уважаемые изби-
ратели, если вы хотите заиметь 
своего защитника в сельсовете, 
то приходите только 25 апреля на 
избирательный участок и сделай-
те свой осознанный выбор.

александр Щемлёв.

Кандидат от народа, а не от власти!

На сённяшні дзень Шумілінскі 
райбыткамбінат выйшаў на аб’ёмы 
работ і паслуг на суму 704 мільёны 
рублёў. Гэты паказчык перавысіў 
мінулагодні на 80 мільёнаў рублёў. У 
сярэднім на кожнага жыхара раёна 
аказана паслуг на 21860 беларускіх  
рублёў. Калектывам работнікаў бы-
тавога абслугоўвання дзесяты год 
кіруе дырэктар В. П. Бабічаў (некалі 
былы загадчык раённага адзела 
адукацыі). Віктар Паўлавіч упэўнены, 
што прадпрыемства надзейна за-
мацавалася на рынку паслуг. Дзя-
куючы гібкім цэнавым правілам, 
ад насельніцтва пастаянна пасту-
паюць заяўкі. Людзі без працы не 
сядзяць: поспех маюць шумілінскія 
цырульніцы, швачкі і сталяры. 
Нядаўна асвоілі новы від паслуг – 
распілоўка лесу на дошкі. Звярта-
юцца да бытавікоў не толькі прад-
прыемствы і арганізацыі, але і ўсе 
тыя, каму патрэбны піламатэрыялы. 
Па рытуальных паслугах працу-
юць дзве брыгады. Не застаўся ў 
баку і пракат: людзі ахвотна бяруць 
тэлевізары, халадзільнікі, лыжы, 
ролікі. Прадпрыемства пабагаце-
ла на тэхніку: атрымалі новы трак-
тар, мінулай восенню закупілі два 
чатырохмесныя катамараны. Па-
ступова вырашаецца кадравае пы-
танне: прынялі на работу маладога 
майстра па рамонту абутку адразу 
пасля заканчэння вучылішча.  На 
жаль, ёсць  і страты. Гэта ў асноўным 
датычыцца аддзяленняў бытавой 
службы на вёсках – комплексна-
прыёмных пунктаў у аграгарад-
ках. Аднак, нягледзячы на часовыя 
цяжкасці, будучае ў іх усё ж такі 
ёсць. Пакуль што дзяржава яшчэ 
плаціць райбыткамбінату кампен-
сацыю. На будучае плануюць новыя 
ініцыятывы, спадзяюцца набыць су-
часную тэхніку і абсталяванне.

С. горкі.

вынікі ёсць, 
наПераДзе 
нОвыЯ 
зДаБыткі

заўвагі назіральніка
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И уже понятно, что момент 
для символического шага во мно-
гом упущен. 

А вот украинский президент 
Виктор Янукович сегодня лично 
принес цветы к польскому по-
сольству, сделал запись в книге 
соболезнований. 

Ради справедливости надо 
отметить: в эти дни белорусские 
власти помогли полякам делом. 
Без проволочек, четко приняли 
чартеры из Варшавы в аэропорту 
Витебска. Белорусская сторона 
упростила визовые формально-
сти для родственников погибших, 
взяла на себя расходы. Поля-
ков на специально выделенном 
транспорте переправили в Смо-
ленск. 

Многие белорусы пришли со 
свечами и цветами к посольству 
Польши в Минске. За души погиб-
ших молились в наших храмах. 
Но на высшем государственном 
уровне дело ограничилось выра-
жением соболезнования. 

А ведь трагедия случилась у 
самой границы Беларуси. Да и 
вообще — надо ли разжевывать, 
сколь тесно переплетены истори-
ческие судьбы наших народов? К 
слову, этнических поляков у нас 
— под 400 тысяч. Областной го-
род! 

Да, в истории соседства двух 
народов бывало всякое. Соб-
ственно, и сейчас, если брать 
официальный уровень, идиллией 

не пахнет. Скандал вокруг опаль-
ного Союза поляков в Беларуси 
подпортил отношения Минска не 
только с Варшавой, но и с ЕС в 
целом. 

Белорусское руководство в 
последние недели как раз таки 
и откручивало ситуацию назад. 
Александр Лукашенко пообещал 
создать совместную комиссию 
для решения конфликта. Правда, 
ее работу пока не назовешь ти-
танической, но польская сторона 
оценила сам жест. 

Казалось бы, вот сейчас и 
сделать еще один важный, бла-
городный жест. Официальный 
Минск несомненно выиграл бы 
и морально, и, если уж на то по-
шло, политически, объявив траур 
в связи с гибелью президента и 
десятков представителей элиты 
соседней страны. 

Но 12 апреля в Беларуси — 
обычный выходной. А накануне, 
когда телеканал «Россия» по-
казывал пронзительный фильм 
Анджея Вайды «Катынь», по бе-
лорусскому гибридному варианту 
канала пустили «Танцы со звез-
дами». 

Почему же здешнее высокое 
начальство не посчитало нужным 
объявить траур? 

«В очередной раз проявилась 
философия моральной изоляции 
от глобальных процессов, — счи-
тает политолог Валерий Карбале-
вич. — А проще говоря — местеч-

ковость мышления». 
По его мнению, правящей вер-

хушке остро недостает ощущения 
причастности к современному 
взаимосвязанному миру. «Бело-
русские власти просто не готовы 
принять гуманную философию 
нового глобального мира ХХI 
века, основанного на общности 
исторических судеб, на том, что 
чужого горя не бывает», — гово-
рит аналитик. 

Он напоминает: в 2001 году 
после страшной атаки террори-
стов на Нью-Йорк белорусский 
официальный лидер так и не 
приехал в американское посоль-
ство выразить соболезнования. А 
в 2004 году, когда внимание всего 
мира приковала трагедия в рос-
сийском Беслане, у нас был объ-
явлен референдум по вопросу 
«пожизненного президентства», 
как сразу назвали это дело злые 
языки. Сомнительный плебисцит 
не без расчета был провернут 
под шумок Беслана, говорили тог-
да оппоненты. 

К слову, и после терактов в 
России Минск траура не объяв-
лял, хотя формально у нас союз-
ное государство. 

Кроме всего прочего, в подоб-
ных случаях белорусские верхи 
«не хотят нарушать сакральную 
стабильность», считает Карбале-
вич. Ведь у нас по советской схе-
ме усиленно культивируется со-
циальный оптимизм, насаждается 

стереотип идиллического остров-
ка в бушующем мире. Естествен-
но, все это — благодаря мудрому 
руководству. 

А тут, представьте себе, фла-
ги с черными лентами, печальная 
музыка… Или сирены, как в Вар-
шаве и других городах. Зачем пу-
гать народ, вносить смуту в дре-
мотное сознание электората? 

Желанием «не вносить смуту» 
в массовое сознание объясняет-
ся, по мнению эксперта, и отстра-
ненность белорусских властей от 
темы Катыни. Такое впечатление, 
что она касается только польско-
российских отношений. Между 
тем до сих пор не обнародован 
так называемый белорусский спи-
сок расстрелянных офицеров. 

Причем нам, белорусам, про-
блему надо воспринимать шире. 
Речь ведь не только о том, что 
часть плененных офицеров поль-
ской армии энкавэдисты расстре-
ляли в 1940 году на территории 
БССР. Речь и о том, что среди 
жертв чудовищной спецоперации 
были тысячи наших земляков, 
имевших польское гражданство 
(ведь до сентября 1939-го Бела-
русь была разрезана границей 
пополам). 

Но высшие чиновники сегод-
няшней Беларуси в упор не видят 
здесь проблемы. Мол, наша хата 
с краю. От трагедии под собира-
тельным грифом «Катынь» (хотя 
элиту тогдашней Польши, вклю-

чая этнических белорусов, убива-
ли и в Харькове, и у нас) Минск 
старается отмежеваться. 

По мнению Валерия Карбале-
вича, тут все упирается в идео-
логический фактор. «Власти в 
принципе не хотят акцентировать 
внимание на сталинских репрес-
сиях, на бесчеловечности стали-
низма как явления», — считает 
аналитик. 

Действительно, что там Ка-
тынь, если высокое начальство 
не жалует и Куропаты — место 
массовых расстрелов сталинской 
поры рядом с нынешней минской 
кольцевой! Зато исправно возят 
идейно близких гостей вроде Уго 
Чавеса на оборудованную с раз-
махом мемориальную «Линию 
Сталина». 

«Линия Сталина» в широком, 
символическом смысле перекры-
вает Беларуси путь в демократи-
ческое сообщество наций. 

Сегодня официально скорбят 
все наши соседи. И только Бела-
русь вновь выпала из контекста.

Здешнее начальство часто пе-
няет на дискриминацию, двойные 
стандарты. Но объявить траур — 
это ведь не в Совет Европы всту-
пить, когда всяких условий куча. 
Здесь достаточно переступить 
через собственные комплексы. 

Увы, на такой шаг пока не хва-
тило духу. Хотя делать такие шаги 
в принципе никогда не поздно. 

аБама ПРаігнаРаВаў 
лУКаШэнКУ

«Беларусь пераканана падтрымлівае не-
абходнасць умацавання ядзернай бяспекі 
і барацьбы з ядзерным тэрарызмам, 
нераспаўсюджванне ядзернай зброі, што 
з’яўляецца, як было заяўлена, прадметам 
вашынгтонскага «саміта», і спадзяецца на 
поспех усіх міжнародных намаганняў у гэ-
тым рэчышчы», — гаворыцца ў каментары 
начальніка ўпраўлення інфармацыі — прэс 
сакратара МЗС Андрэя Савіных.

Але незапрашэнне Абамам Лукашэнкі 
балюча зачапіла беларускага дыктатара.

«Разам з тым, — заявіла МЗС, — заяўленыя 
мэты «саміта», як уяўляецца, не цалкам суад-
носяцца з адабраным Вашынгтонам скла-
дам удзельнікаў мерапрыемства, які не 
толькі не з’яўляецца універсальным, але і 
не ўключае поўнае кола асноўных дзейсных 
суб’ектаў міжнародных намаганняў у гэтай 
галіне. У прыватнасці, Беларусь не будзе 
прадстаўлена на мерапрыемстве».

«Селектыўны падыход Вашынгтона да 
запрашэння дзяржаў выклікае здзіўленне і 
шкадаванне, носіць контрпрадуктыўны ха-
рактар з пункту гледжання надзейнасці га-
рантый ядзернай бяспекі для дзяржаў, якія 
адмовіліся ад наяўнасці ядзернай зброі», — 
заявіў Савіных.

«Наша краіна ўнесла прынцыпова важны 
ўклад у справу ядзернага раззбраення, пер-
шай і добраахвотна адмовіўшыся ад свайго 
стратэгічнага ядзернага наступальнага па-
тэнцыялу.

Беларусь працягвае іграць важкую 
ролю ў сферы нераспаўсюджвання, забес-
пячэння захаванасці ядзерных матэрыялаў 
і супрацьдзеяння ядзернаму тэрарызму 
шляхам адказнага выканання міжнародных 
абавязацельстваў», — падкрэсліў прэс са-
кратар.

«На нашу думку, — адзначыў Савіных, 

— сапраўдны поспех у барацьбе з такой 
глабальнай з’явай, як тэрарызм, у тым 
ліку ядзерны, а таксама зніжэнне пагро-
зы распаўсюджвання ядзернага матэрыя-
лу магчымы толькі за кошт калектыўных 
намаганняў членаў сусветнай супольнасці».

Саміт па праблемах ядзернай бяспекі 
праходзіць у Вашынгтоне 12–13 красавіка. 
На яго з’ехаліся лідэры 47 краін, у тым ліку 
Расіі. У прыватнасці, учора Барак Абама ў 
рамках саміта сустрэўся адзін на адзін з Нур-
султанам Назарбаевым, прэзідэнтам Казах-
стана. Для Абамы гэты саміт асабліва важны, 
бо ён надае адмысловае значэнне атамнаму 
раззбраенню. Нядаўна ЗША падпісала дамо-
ву СНУ-2 з Расіяй. А новая ядзерная дактры-
на ЗША абмяжоўвае ролю атамнага арсена-
ла. За гэта Абама трапіў пад моцную крытыку 
правых сілаў, перадусім у Рэспубліканскай 
партыі. Рэспубліканцы мяркуюць, што мір 
можа трымацца толькі на сіле амерыканска-
га патэнцыялу.

Што да незапрашэння, то Аляксандр 
Лукашэнка аказаўся ў малым гроне. Не 
запрасілі таксама фанатычнага прэзідэнта 
Ірана Ахмадзінэджада і тырана Паўночнай 
Карэі Кіма.

Беларусь мела падвойную падставу быць 
запрошанай: краіна адмовілася ад атамнай 
зброі і, да таго ж, у краіне працуе ў навуко-
вых мэтах ядзерны рэактар ды плануецца 
пабудова АЭС. Аднак адносіны Беларусі з 
ЗША стаяць на кропцы замярзання.

Беларускі бок трымае амерыканскае 
пасольства на мяжы закрыцця. Акрамя 
таго, ён паслядоўна развівае кантакты з 
антыамерыканскімі рэжымамі ад Венесуэла 
да Судана, што выклікае раздражненне Ва-
шынгтона. Нарэшце, беларускі рэжым мае 
паскудную рэпутацыю з прычыны поўнага 
ігнаравання правоў чалавека ў краіне.

Сегодня по всему периметру границ Беларуси — официальный траур. В связи с гибелью польской элиты в авиакатастрофе под Смоленском день 
12 апреля объявлен траурным в России, Украине, литве, латвии, других странах ЕС. В Польше траур продлится семь дней. Белорусские власти прак-
тически помогли родственникам жертв, но флаги приспускать не стали.  

Международный холдинг Future Group 
реализовал до прихода в Беларусь ряд круп-
ных проектов с общим объемом инвестиций 
более 3 млрд долларов. Холдинг работает в 
секторе недвижимости и в разное время за-
нимался строительством гостиниц, жилых и 
торговых объектов на европейском рынке 
(в Румынии, Болгарии, Англии, Испании, Че-
хии). 

Два года назад международный холдинг 
принял решение развивать свой бизнес в Бе-
ларуси и купил ради реализации инвестици-
онных проектов белорусское госпредприятие 
– строительную компанию «БелОМО-Строй». 
К сделке о покупке белорусской компании 
холдинг отнесся так, как и любой другой ев-
ропейский инвестор: ознакомившись с про-
спектом эмиссии акций и бухгалтерским ба-
лансом продаваемого предприятия, холдинг 
принял решение купить компанию. 

Специальную проверку покупаемой 
компании холдинг проводить не стал. Бело-
русское предприятие на аукционе продава-
ло государство (в лице Госкомимущества), и 
руководство Future Group было глубоко уве-
рено в том, что раз предприятие предлагает 
государство, то оно проверило продаваемое 
предприятие вдоль и поперек. 

Увы, белорусские реалии оказались ины-
ми. Купив в феврале 2008 года на аукционе 
госпредприятие «БелОМО-Строй», холдинг 
начал им управлять. И тут выяснилась оди-
озная по европейским меркам вещь – оказа-
лось, что бухгалтерский баланс белорусской 
компании, предоставленный иностранному 
инвестору накануне аукциона, не соответ-
ствовал действительности. В частности, в ба-
лансе никак не были отражены обязательства 
«БелОМО-Строй» на сумму 1,6 млн долларов. 
Но сумма долга госпредприятия, не отражен-
ная на момент приватизации, была еще «цве-
точками» для иностранного инвестора. 

Далее выяснилось, что «БелОМО-Строй» 
допускало многочисленные нарушения, на-
ходясь в государственной собственности. В 
частности, «БелОМО-Строй», будучи госпред-
приятием, привлекало средства дольщиков, 

даже не имея права начинать строительство 
жилых домов (так как проектная документа-
ция не проходила государственную экспер-
тизу). 

В 2008-2009 годах представители Future 
Group были вовлечены в десятки судебных 
процессов, в которых инвестору приходи-
лось объяснять, что обязательства перед 
дольщиками возникли в тот период, когда 
предприятие «БелОМО-Строй» находилось в 
государственной форме собственности. Вес-
ной 2009 года руководство Future Group об-
ратилось к главе Администрации президен-
та, премьер-министру Беларуси с просьбой 
защитить интересы иностранного инвестора 
в сложившейся ситуации. 

Однако до сих пор холдинг Future Group, 
принявший участие в белорусской привати-
зации, так и не нашел поддержки со стороны 
государства. Инвестиционная деятельность 
международного холдинга на территории Бе-
ларуси фактически парализована. Инвестор, 
которому вместо актива передали долги го-
спредприятия, не хочет начинать новых про-
ектов, опасаясь возможных убытков. И если 
государство в данном конкретном случае не 
докажет, что является гарантом иностранных 
инвестиций, будущее у белорусской прива-
тизации может быть тяжелым. 

Кстати
По данным инвестиционной компании 

Renaissance Capital, белорусские власти пла-
нируют выручить в 2010 году 1,23 млрд дол-
ларов за счет приватизации госпредприятий. 
Порядка 530 млн долларов белорусские 
власти планируют получить от продажи «Бе-
линвестбанка», остальные 700 млн долларов 
– за счет приватизации средних и мелких го-
спредприятий.

В то же время планы белорусского прави-
тельства по притоку иностранных инвести-
ций еще выше. Совет министров в феврале 
поручил органам госуправления обеспечить 
приток в страну 5,64 млрд долларов ино-
странных инвестиций в 2010 году, в том чис-
ле в основной капитал – 2,77 млрд долларов.

Дмитрий Заяц, БДг on-line

крУПный инвестОр ПриШел... 
и Уже сОБираетсЯ УхОДить

а таксама ахмадзінэджада і Кім чэн іра

СоСЕДи В тРаУРЕ. БЕлаРУСь ВноВь ВыПала иЗ КонтЕКСта

Беларускае мЗС «здзіўлена і шкадуе», што краіну не запрасілі ў Ва-
шынгтон на саміт па ядзернай бяспецы. 

международный холдинг принял участие в приватизации и приобрел белорус-
ское госпредприятие. После приватизации выяснилось, что бухгалтерский баланс 
купленного госпредприятия не соответствует действительности. иностранный инве-
стор констатирует, что ему вместо ценного актива достались огромные долги.  
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именно в этом видит 
смысл указа пре-
зидента от 3 марта 

2010 года «Положение о поряд-
ке взаимодействия операторов 
электросвязи с органами, осу-
ществляющими оперативно-
розыскную деятельность», экс-
перт в области сотовой связи 
Виктор Дашкевич.

Виктор Дашкевич: «Этому 
Оперативно-аналитическому 
центру надо было законода-
тельно дать право оперативной 
работы. Вот они и даны этим 
указом. И даже предыдущий 
указ о регулировании интер-
нета, он тоже завязан на этот 
Оперативно-аналитический 
центр. Таким образом, он по-
степенно наделяется правами 
одной из спецслужб».

По его словам, ничего но-
вого в том, что Положением 
оператор связи за счет соб-
ственных средств должен 
осуществлять приобретение, 
устанавливать, обеспечивать 
техническое обслуживание и 
ремонт технических средств 
для оперативно-розыскных ме-
роприятий (СОРМ), нет. Все эти 
«технические средства» были у 
операторов и раньше.

Виктор Дашкевич: «Это 
оборудование было всегда. И 
оно всегда стояло на площадке 
оператора. И оно всегда обе-
спечивало доступ силовым 

структурам к записи того или 
иного разговора, ведение по 
контрольным словам отслежи-
вания и так далее».

Специальное оборудова-
ние автоматически реагирует на 
ключевые слова и включает за-
пись вашей беседы на мобиль-
ном телефоне.

Виктор Дашкевич: «По 
определенным ключевым сло-
вам, которые говорит абонент 
связи, в каждый момент может 
включаться система автомати-
ческой записи его разговоров, 
вплоть до определения его ме-
стонахождения по базовым се-
тям. К примеру, если идет речь 
о каких-то террористических 
актах, других вопросах, требую-
щих быстрого реагирования 
правоохранительных органов 
для ликвидации той или иной 
угрозы. В этом и заключается 
смысл системы СОРМ».

Такие системы, говорит экс-
перт, существуют практически 
во всех странах мира. Другой 
вопрос, в каких целях получен-
ные возможности будут исполь-
зованы.

Виктор Дашкевич: «Другое 
дело, каким образом получен-
ная информация будет исполь-
зоваться потом, позднее, в ходе 
работы оперативных структур. 
Если в оперативной деятельно-
сти - это одно дело. Если это бу-
дет использоваться для пресле-

дования инакомыслия, то это 
совсем другое дело. И в прин-
ципе, к оборудованию самой 
системы это не имеет никакого 
отношения».

Еще одно возможное из-
менение: если раньше запись 
беседы предоставлять опера-
тивникам операторы должны 
были по звонку «сверху» или по 
предъявлению соответствую-
щей бумаги, то теперь запись 
будет автоматически пересы-
латься спецслужбам.

А в принципе, говорит, для 
рядового абонента операторов 
мобильной связи подписание 
этого указа ничего не меняет и 
никаких хлопот не добавляет. 
И если вы не хотите, чтобы ваш 
разговор с любимой не прослу-
шивали агенты спецслужб, не 
используйте выражения вроде 
«ты моя сексуальная бомба».

Что же касается законности 
прослушивания правоохрани-
тельными органами телефонов 
без санкции прокурора, то это 
им позволено делать в соот-
ветствии с принятыми не так 
давно поправками в закон «Об 
оперативно-розыскной работе». 
Некоторое время назад предсе-
датель Конституционного суда 
Петр Миклашевич, отвечая на 
вопрос корреспондента «Ев-
рорадио», заверил, что это не 
перечит Конституции.

«Еврорадио»

так склаўся лёс, што пась-
ля Другой усясьветнай 
вайны ён апынуўся ў 

эміграцыі. Але заўсёды радасна 
сустракаў сваіх суайчыньнікаў 
— і калі жыў у ЗША, і зараз, калі 
жыве ў Франфуркце-на-Майне. 
У 1990-я гады Барыс Кіт двойчы 
пабываў на радзіме, у Беларусі, 
пазнаёміўся з многімі сваімі 
славутымі землякамі.

Вядомая беларуская 
літаратуразнаўца, кандыдат 
філялягічных навук Лідзія Савік 
пазнаёмілася з Барысам Кітом у 
1992 годзе ў ЗША, калі вывучала 
літаратуру беларускай эміграцыі. 
У гасьцях у паэта Масея Сяднёва 
яна сустрэла Кіта. Была зачара-
ваная ягонай абаяльнасьцю, а 
потым цэлы месяц правяла ў сла-
вутага навукоўца ў Франкфурце-
на-Майне. Яна — аўтарка кніг 

пра Барыса Кіта «Вяртань-
не», «Космас беларуса». 
Лідзія Сымонаўна гадзінамі 
можа распавядаць пра Ба-
рыса Ўладзімеравіча. Але 
больш за ўсё яе ўражвае 
Кіт-настаўнік, пэдагог, 
асьветнік:

«Ён заўсёды імкнуўся 
вучыць дзяцей. Нават калі 
ён займаўся амэрыканскімі 
к а с ь м і ч н ы м і 
д а с ь л е д а в а н ь н я м і , 
ён працягваў праца-
ваць у Вашынгтонскім 

М э р ы л э н д з к і м 
унівэрсытэце, выкладаў матэма-
тыку — гэта яго любімы прадмет. 
На радзіму ён прыехаў у 1992 
годзе з ідэяй заснаваць беларускі 
нацыянальны ўнівэрсытэт па 
тыпу Оксфарда ці Кембрыджа. 
Нават распрацаваў праграму 
гэтага ўнівэрсытэту, з запра-
шэньнем замежных вучоных. 
Мы ўсе тады марылі, што будзе 
адкрыты такі ўнівэрсытэт. Ён ужо 
і спонсараў пачаў шукаць для 
такога ўнівэрсытэту, і знайшоў 
бы іх... Але ўлада перамянілася. 
Пасьля таго як у нас зьмянілася 
ўсё для беларускай справы ў гор-
шы бок, ён на Беларусь больш не 
прыяжджаў. Але пачаў рабіць 
усё магчымае для радзімы: ён 
заснаваў прэмію для навукоўцаў 
імя Барыса Кіта, дапамагаў у 
выданьні кніг, многія нашы сту-

дэнты езьдзілі на стажыроўку, 
ён быў спонсарам рабочай 
нямецка-беларускай групы, за-
снаванай пры ўнівэрсытэце 
Бэрліну».

Акадэмік Радзім Гарэцкі 
пазнаёміўся з Барысам Кітом, 
калі той прыяжджаў на радзіму. 
Потым спадар Гарэцкі быў угана-
раваны прэміяй імя Барыса Кіта:

«Ён мяне зьдзівіў сваёй бад-
зёрасьцю, добразычлівасьцю. 
Ён вельмі, як кажуць, „общи-
тельный». Ён выдатны навуко-
вец, выдатны пэдагог, выдат-
ны грамадзянін. Яго назвалі 
„грамадзянінам сьвету», але 
на самой справе ён заўсёды 
заставаўся грамадзянінам 
Беларусі. Вось гэта яго бела-
рускасьць, шчырая такая, мне 
больш за ўсё і падабаецца. Як 
ён сам сказаў, крэда яго — „Усё, 
што я рабіў у жыцьці, я рабіў 
для радзімы і яе славы». Пакуль 
будуць такія беларусы жыць — 
будзе жыць і наша родная Бела-
русь. Жыве Беларусь і жыве Кіт!»

Прафэсар Станіслаў 
Шушкевіч ня раз наведваў свай-
го калегу ў Франкфурце, лічыць 
яго выбітным навукоўцам, па-
трыётам сваёй радзімы, якога 
радзіма так і не даацаніла:

 «Я лічу, што гэта самы вя-
домы беларус і прыклад та-
кой беларускай сьціпласьці, 
м э т а н а к і р а в а н а с ь ц і , 

працавітасьці. Мне давялося зь 
імі гаварыць больш за 3 гадзіны, 
і часу гэтага не хапала, таму што 
гэта вельмі цікавы чалавек, які 
шмат чаго ведае, многа чаго 
расказвае... і сорам мне толькі, 
што радзіма яго — наша Бе-
ларусь, сёньняшняя ўлада — 
не запрасіла ў краіну на 100-
годзьдзе і не зрабіла вечар 
гонару гэтаму цудоўнаму ча-
лавеку, цудоўнаму навукоўцу 
і цудоўнаму беларусу».

Сябраваў з Барысам Кітом 
і Васіль Быкаў, калі жыў у Ня-
меччыне, і зараз «Народная 
Воля» друкуе аповеды Барыса 
Кіта «Цярновы шлях», запісаныя 
Васілём Быкавым у 2001 годзе. 
Спадару Кіту пашчасьціла ве-
даць многіх славутых людзей 
сьвету, кажа літаратуразнаўца 
Лідзія Савік:

«Барыс Уладзіміравіч, згад-
ваючы пра свой доўгі жыцьцё-
вы шлях, неаднойчы паўтараў: 
«Можа, Бог мяне пакінуў на 
гэтай зямлі дзеля таго, каб я 
пакінуў сьведчаньні пра выдат-
ных людзей, якіх я добра ведаў, 
і пра падзеі свайго жыцьця. Гэта 
чалавек-эпоха. Цэлае стагодзь-
дзе чалавек пражыў і зрабіў 
столькі, колькі, можа, ня зро-
бяць многія іншыя ўнівэрсытэты 
ці ўстановы».

энергетическОе сОтрУДничествО 
ПОДтОлкнет УгОлОвнОе ДелО

Прокуратура Минска возбудила уголовное 
дело в отношении главы представительства в 
Беларуси крупной российской компании – ОАО 
«Атомэнергоэкспорт».

Ранее «Атомэнергоэкспорт» играл ключевую 
роль в реализации российских атомных проек-
тов за рубежом. Именно «Атомэнергоэкспорт» 
в свое время владел 54% акций «Атомстройэк-
спорта», который является генеральным под-
рядчиком строительства АЭС за рубежом, в том 
числе первой АЭС в Беларуси. 

В настоящее время при помощи компании 
«Атомэнергоэкспорт» в Беларуси реализуется 
проект по возведению ветропарка в Гроднен-
ской области электрической мощностью 25 МВт. 
Предполагается, что проект будет реализован до 
конца 2012 года.

Кроме того, «Атомэнергоэкспорт» строит в 
Микашевичах Лунинецкого района мини-ТЭЦ, 
которая будет работать на местных видах топли-
ва - торфе и древесной щепе.

В настоящее время компания пытается по-
лучить в Беларуси еще несколько крупных про-
ектов, связанных с развитием альтернативных 
источников энергии. Именно поэтому возбуж-
денное уголовное дело может иметь серьезные 
последствия для ОАО «Атомэнергоэкспорт» в 

Беларуси.
Информация о возбуждении уголовного 

дела в отношении главы представительства 
«Атомэнергоэкспорт» З. пока довольна скуд-
на. Как удалось выяснить «Ежедневнику», ему 
инкриминируется совершение преступления, 
предусмотренного ч.4 ст.210 УК РБ (хищение 
путем злоупотребления служебными полномо-
чиями, совершенные организованной группой 
либо в особо крупном размере). Санкция данной 
статьи предусматривает наказание до 12 лет ли-
шения свободы.

Согласно предварительным данным, проку-
ратура Московского района Минска возбудила 
в отношении главы представительства «Атомэ-
нергоэкспорт» уголовное дело по материалам 
борцов с экономическими преступлениями. 
Якобы глава представительства, используя свое 
служебное положение, совершил хищение 60 
млн рублей.

Пока не ясно, чьи деньги похитил подозрева-
емый и каким образом. Однако стоит пояснить, 
что представительства иностранных компаний 
не ведут хозяйственную деятельность в стране 
присутствия.

«Ежедневник»

“граМаДзЯнін сьветУ” Барыс кіт
 заўсёДы застанецца граМаДзЯнінаМ БеларУсі

Александр Лукашенко проговорился. 
Находясь в гостях у Уго Чавеса, глава Бела-
руси заявил: «Мы договорились, что летом 
будущего года я вновь прилечу в Венесуэ-
лу». То есть результаты президентских вы-
боров, которые должны состояться в на-
шей стране не позднее февраля 2011-го, 
Александру Лукашенко уже известны. 

Предположение о том, что нынешний 
руководитель Беларуси прилетит летом 
2011 года в Венесуэлу в качестве туриста, 
приходится исключить после знакомства 
с сообщением официального агентства 
«БЕЛТА». В его заметке, в частности, гово-
рится: «Летом 2011 года в Венесуэлу прие-
дет глава белорусского государства Алек-
сандр Лукашенко». Кстати, к следующему 
визиту Лукашенко в Каракас планируется 
приурочить открытие ряда предприятий, 
построенных белорусами – «чтобы вене-
суэльцы видели, что мы люди серьезные».

О планах Лукашенко сообщило не 
только БЕЛТА, но и другие информагент-
ства. Так, www.interfax.by цитирует руко-
водителя Беларуси: «Мы договорились, 
что летом будущего года я вновь прилечу 
в Венесуэлу».

Судя по всему, Александра Лукашен-
ко нисколько не смущает то обстоятель-
ство, что в течение ближайшего года (не 
позднее февраля 2011-го) в нашей стране 
должны состояться президентские выбо-
ры. По всей вероятности, их сценарий уже 
расписан и предусматривает очередную 
«элегантную победу» действующего главы 
государства. О чем Александр Лукашенко 
заблаговременно и недвусмысленно уве-
домил все мировое сообщество.

выБОры 
закОнчены, 
заБУДьте!

ПрОслУШивать БелОрУсОв 
сПецслУжБы БУДУт ПО 
ключевыМ слОваМ

Сёньня 100-гадовы юбілей сустракае вядомы беларускі асьветнік, навукоўца, адмыслоўца ў галінах астранаўтыкі, 
матэматыкі, фізыкі, хіміі, ганаровы прафэсар Мэрылэндзкага ўнівэрсытэту ў ЗША, акадэмік Міжнароднай акадэміі 
астранаўтыкі Барыс Кіт. 

Оперативно-аналитический центр при Администрации президента 
продолжают законодательно наделять функциями спецслужб. Вслед за 
возможностью регулировать интернет президентский приказ разрешил 
центру иметь полный доступ в режиме онлайн к абонентским базам бело-
русских операторов связи. 

“выбараў у Беларусі па-ранейшаму няма”
Лідэры 13 партыяў і грамадзкіх аб’яднаньняў 

— Беларускай партыі «Зялёныя», Беларускай 
партыі жанчын «Надзея», Беларускай партыі ле-
вых «Справядлівы сьвет», Беларускай сацыял-
дэмакратычнай Грамады, Партыі БНФ, Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі, руху «За свабоду», а таксама 
аргкамітэтаў па стварэньні Беларускай сацыял-
дэмакратычнай партыі (Народная Грамада), Руху за 
свабоднае разьвіцьцё прадпрымальніцтва, партыі 
«Беларуская хрысьціянская дэмакратыя», Партыі 
свабоды і прагрэсу, Партыі працоўных — прынялі 
сумесную заяву.

«Выбараў у Рэспубліцы Беларусь па-ранейшаму 
няма. І, значыць, няма падставаў для прызнаньня ця-
перашняй выбарчай кампаніі адпаведнай стандар-
там свабодных і справядлівых выбараў. Вынікі, якія 
ўлада абвесьціць пасьля дня выбараў 25 красавіка 
2010 году, ня могуць лічыцца адлюстраваньнем волі 
беларускіх выбарцаў», — гаворыцца ў заяве.

Аўтары дакумэнту падкрэсьліваюць, што дэма-
кратычныя партыі і грамадзкія арганізацыі ад сама-

га пачатку актыўна ўключыліся ў выбарчы працэс, 
вылучыўшы больш як тысячу прадстаўнікоў у вы-
барчыя камісіі. Аднак у іх склад увайшлі ня больш 
за 200 прадстаўнікоў апазыцыі, што складае 0,3% ад 
агульнай колькасьці сябраў выбарчых камісій.

На этапе падрыхтоўкі да вылучэньня кандыдатаў 
у дэпутаты апазыцыйнымі структурамі былі складзе-
ны сьпісы з 2,5 тысячы патэнцыйных прэтэндэнтаў. 
Аднак улады выкарыстоўвалі тактыку запалох-
ваньня дэмакратычных актывістаў, іх камандаў, 
грамадзянаў, якія паставілі подпісы за вылучэньне 
апазыцыйных кандыдатаў. Падчас рэгістрацыі была 
адсеяна яшчэ траціна актывістаў. У выніку ўдзел у 
выбарах працягваюць менш як 500 чалавек — пры-
кладна 2% ад агульнай колькасьці зарэгістраваных 
кандыдатаў. 

Такім чынам, робяць выснову прадстаўнікі 
апазыцыі, «цяперашняя выбарчая кампанія, па 
сутнасьці, нічым прынцыпова не адрозьніваецца 
ад папярэдніх, якія міжнародная супольнасьць не 
прызнала свабоднымі і справядлівымі». 

Заснавальнік: Сяржук Салодкі
Рэдактар: Аляксандр Шчамлёў

адрас рэдакцыі: 211262, Шумілінскі раён, 
п/а Амбросавічы.
Тэл. 3-73-74, маб. +375299870742

наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна


